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پنج دانش آموز مشهدی امسال به چهار 
المپیاد علمی جهان راه یافتند

مدیرکل آمــوزش و پرورش خراســان 
رضوی گفت: پنج دانش آموز مشهدی از 
ابتدای امســال تا کنون به چهار المپیاد 

علمی سال ۲0۲۲ جهان راه یافته اند.
سیدامیر شوشــتری روز گذشته در گفت 
و گو با خبرنگار ایرنــا با اعلام این خبر 
افزود: دانش آمــوزان »مهران طلایی« 
و »ســیدمبین رضوی« عضــو تیم ملی 
المپیاد ریاضی و »محمدحسین برکاتی« 

عضو تیم ملی المپیاد شیمی شدند.
وی ادامه داد: همچنین دانش آموزان »محمدمهدی موســویان« عضو تیم ملی المپیاد علوم 

زمین و »سهند اسماعیل زاده« عضو تیم ملی المپیاد نجوم و اختر فیزیک شدند.
مدیرکل آموزش و پرورش خراســان رضوی گفت: این دانش آموزان در پایه دوازدهم هستند 
و این المپیادها در تابستان امســال برگزار می شود و رقابتهای جهانی در رشته های ریاضی، 

نجوم و اختر-فیزیک، شیمی و علوم زمین برگزار می شود.
استان خراسان رضوی هم اکنون دارای بیش از یک میلیون و ۴00 هزار دانش آموز است.

آب آشامیدنی ۴۰۰ خانوار عشایر شیروان با 
تانکر تامین می شود
امور عشایری شهرستان  اداره  سرپرست 
شیروان در خراسان شــمالی گفت: آب 
آشامیدنی ۴00 خانوار عشایری با یکهزار 
و ۷00 نفر جمعیت بــا تانکر تامین می 

شود.
قاســم رضایی روز گذشته  در گفت و گو 
با خبرنگار ایرنا اظهار داشــت: اقداماتی 
نظیر تجهیز، نوســازی و بازسازی برای 
آبرســانی سیار با پنج دســتگاه تانکر در 

ییلاق و میانبندهای عشــایر این شهرستان انجام شده است که در این خصوص سه میلیارد 
ریال هزینه شد.

وی تصریح کرد: آبرســانی به عشایر این شهرستان روزانه در سه نوبت با پنج دستگاه تانکر 
10 هزار لیتری به مناطق گلیل از توابع بخش سرحد، زوارم، گلیان و حومه در بخش مرکزی 

شیروان انجام می شود.
سرپرســت اداره امور عشایری شیروان خاطرنشان کرد: آبرسانی سیار به عشایر این منطقه بر 
اساس قرارداد منعقد شده با شرکت آب منطقه ای خراسان شمالی در محل ایستگاه برداشت 

از پایین دست مخزن سدها انجام می شود.
وی در ادامه افزود: امسال یک میلیارد و ۶۷0 میلیون ریال برای آبرسانی عشایر شیروان ابلاغ 

شد و تفاهم نامه ای در این زمینه با فرمانداری امضاء شد.
عشــایر شهرســتان شیروان شــامل 15 هزار نفر جمعیت با ۲ هزار و 800 خانوار در قالب ۹ 

طایفه، 350 هزار راس دام سبک در اختیار دارند.

با هدف بهبود شرایط زندگی؛

۱۲۹ زندانی در خراسان شمالی از طریق پابند 
الکترونیکی کنترل می شوند

تامینی  اقدامــات  و  زندان ها  مدیــرکل 
و تربیتی خراســان شــمالی گفت: 1۲۹ 
زندانی با نصب پابند الکترونیکی و تردد 
در محدوده مشخص، مدت حبس خود را 

در این استان می گذارنند.
عبدالرحیم گرجی روز گذشته در گفت و 
گو با خبرنگار ایرنا اظهار داشــت: اجرای 
طرح پابند الکترونیکی صرفنظر از ایجاد 
تغییرات در ســبک، نوع و کیفیت اجرای 

نظارت هــای لازم بر زندانیان، مزایای فراوانــی برای فرد و خانواده زندانی دارد، ضمن اینکه 
قضات نیز از اجرای این طرح استقبال می کنند.

وی تصریح کرد: اســتفاده از پابند الکترونیکی تنها با هدف کاهش جمعیت کیفری نیســت، 
بلکه در برخی جرائم ســبک تر، جدا کردن فردی از خانواده به دلیل هر خطایی، آســیب های 
فراوانی را برای خانواده و جامعه دارد که بســیاری از این چالش ها در این طرح پاســخ داده 
می شــود.مدیرکل زندان ها و اقدامات تامینی و تربیتی خراســان شمالی با بیان اینکه طرح 
مزبور برای محکومان مالی و زندانیان غیرخطرناک اجرا می شود، افزود: محدوده رفت و آمد 
زندانیان زیر پوشــش این طرح توســط قاضی تعیین می شود و حتی این افراد در مقاطعی از 
مرخصی نیز بهره مند می شوند و محدودیت آنان برای حضور در محدوده خاص برداشته می 
شود.وی خاطرنشــان کرد: اعمال مراقبت های الکترونیکی در فضای فیزیکی خارج از زندان 
موجب کاهش جمعیت کیفری زندان ها می شود و فرصتی را برای اصلاح رفتار در اختیار این 
زندانیان قرار داده می شــود.گرجی در ادامه با بیان اینکه 80 درصد زندانیان خراسان شمالی 
مشغول به کار هستتند، گفت: اصلاح و تربیت، کاهش جمعیت کیفری و ایجاد فرصت های 
اشــتغال برای زندانیان پس از آزادی، تامین معیشت خانواده های زندانیان، کمک به کاهش 
آســیب های اجتماعی، ایجاد اشــتغال و حرفه آموزی از جمله اولویت های کاری ســازمان 
زندانیان است.   مدیرکل زندان ها و اقدامات تامینی و تربیتی خراسان شمالی؛ تعداد زندانیان 
این استان را حدود ۲ هزار نفر ذکر کرد و گفت: این تعداد زندانی در سه زندان و یک کانون 
اصلاح تربیت تحمل حبس می کنند.وی در خصوص میانگین سنی زندانیان خراسان شمالی 
افزود: ۷۲ درصد زندانیان بین ۲۶ تا ۴5 سال هستند که به نوعی این افراد باید هم اکنون در 
محیط های کاری باشند اما متاسفانه به علت مشکلات و آسیب های اجتماعی و بیشتر اعتیاد 

در زندان ها تحمل حبس می کنند.خراسان شمالی 8۶3 هزار نفر جمعیت دارد.

قزاقستان از تبادل تجاری با خراسان شمالی 
استقبال می کند

سرپرســت معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری خراسان شمالی گفت: کشور قزاقستان 
علاقه زیادی برای ارتباط و مراوده تجاری با این اســتان دارد که باید از این ظرفیت استفاده 
کرد.به گزارش ایرنا، ناصر فخر موحدی روز گذشــته در جلســه با اتاق بازرگانی خراســان 
شــمالی بر توسعه صادرات تاکید کرد و اظهار داشــت: اتاق بازرگانی فضای ارتباطی خوبی 
فراهم کند تا از این ظرفیت در راســتای توسعه تبادل تجاری با دیگر کشورها استفاده شود.
وی با بیان اینکه مدیران اقتصادی خراســان شمالی نباید از فضای کارشناسی و فنی فاصله 
گیرند، افزود: مدیران باید از نقطه نظرات کارشناسان در حوزه مرتبط بهره  لازم را ببرند.فخر 
موحدی افزود: باید داشــته ها و ظرفیت های خراسان شمالی را به خوبی عرضه و کالاهایی 
را که در این خطه تولید می شــود در سایر نقاط معرفی کنیم.وی با بیان اینکه اتاق بازگانی 
نسخه شفابخشی برای سرمایه گذاران است، ادامه داد: اتاق بازرگانی نقش مهمی در سرمایه 
گذاری اســتان ایفا می کند و اگر راه درســت به ســرمایه گذران نشان داده شود، سودآوری 
مناسبی خواهیم داشت.سرپرست معاونت هماهنگی امور اقتصادی استانداری خراسان شمالی 
به شــرایط پیچیده اقتصادی کنونی نیز اشاره ای کرد و گفت: سرمایه گذارانی که در مناطق 
محروم ســرمایه گذاری می کنند باید مضاعف مورد حمایت قرار گیرند چرا که آنها با آگاهی 

از ارزش افزوده سرمایه گذاری در سایر استانها مایل به فعالیت در خراسان شمالی هستند.

سبزی های آلوده کشف رود؛ امسال بدتر از پارسال ! 
ساماندهی کشــف رود به عنوان بزرگ ترین 
طرح زیســت محیطی کشور ســال 1388 
در مشــهد آغاز شــد، با وجود موفقیت ها و 
دســتاوردهای بســیار این طــرح، همچنان 
مساله کشت سبزیجات با فاضلاب جاری در 
این رودخانه دغدغه نخســت متولیان امر در 

خراسان رضوی به شمار می رود.
به گزارش خبرنگار ایرنا، پس از چند ســال 
از آغاز طرح ســاماندهی رودخانه کشف رود 
، مدیریت این پروژه بزرگ در ســال 13۹8 
به شــهرداری مشهد واگذار شــد و با وجود 
موفقتیهای فراوان در آزاد سازی بخش عمده 
حریم، برچیدن بسیاری از دستگاه های پمپاژ 
آب در منطقه، ســاخت پنــج تصفیه خانه و 
جلوگیری از تخلیه فاضلاب شــهری در این 
رودخانه باز هم مطابق گزارش های رســمی 
هزاران هکتار زمین کشــاورزی با فاضلاب 
و پساب های شــهری و صنعتی آبیاری می 

شود.
از درختکاری ۲۴5 هکتار از زمین های حریم 
رودخانه کشف رود تا در دست ساخت بودن 
۲ تصفیه خانه فاضلاب با اعتبارات سنگین از 
جمله اقدامات جاری برای ساماندهی قطعی 
کشت و کار و مدیریت فاضلاب در این پهنه 
طبیعی در کنار کلانشــهر 3.8 میلیون نفری 

مشهد است.
امروز در نشستی به میزبانی دیوان محاسبات 
خراســان رضوی و نماینده مردم مشــهد و 
کلات در مجلس شــورای اســلامی، مدیر 
گروه توســعه پایدار و امور فناوری ســازمان 
جهاد کشــاورزی خراســان رضــوی گفت: 
حوزه فعالیت این ســازمان بــه عنوان یک 
دستگاه ترویجی و آموزشــی تنها می تواند 
به کشاورزان در حوزه کشف رود توصیه نوع 

کشت نماید.
آفاق ارفــع افزود: در نهایــت متخلفانی که 
اقدام به آبیاری با پســاب یا فاضلاب کرده 
اند، به دســتگاه قضایی معرفی شده اند که 
برخی بواسطه کشــت معیشتی همچنان به 
فعالیــت خود ادامه داده اند و در نهایت جهاد 
کشاورزی ارائه خدماتی نظیر نهاده یا معرفی 
بــه بانک برای تســهیلات را بــه متخلفان 

متوقف کرده است.
آبیاری هزاران هکتار زمین کشاورزی با 

پساب
مدیر طرح کشــاورزی کشــف رود در اداره 
نیز گفت: محدوده  جهاد کشاورزی مشــهد 
اراضی کشاورزی در محدوده کشف رود از پل 
شــاهنامه تا چرمشهر چهار هزار و ۲5 هکتار 

است.
احســان ضرابی افزود: به صراحت اعلام می 
کنیــم برخلاف آنچه دیگــران گفته اند هیچ 
الگوی کشتی برای آبیاری با فاضلاب وجود 
ندارد، چراکه آبیاری محصولات کشــاورزی 
حتی از نــوع غیرخوراکی با فاضلاب کنونی 
حاوی detergents یا همان شــوینده ها و 
ســفیدکننده های شیمیایی، خاک کشاورزی 

منطقه را از بین می برد.
وی گفــت: البته در پهنه چهار هزار هکتاری 
منطقه ذرت علوفه ای، گندم و جو به صورت 
مخلــوط با پســاب های منطقــه و آب های 
کشــاورزی و چاه ها آبیاری می شود ، الگوی 
کشــت متغییر موجب شــده ارائه آمار دقیق 

برای اعلام سطح زیر کشت ممکن نباشد.
مدیر طرح کشاورزی کشــف رود ادامه داد: 
بواســطه انتقال آب کشف رود به حوزه های 
کشاورزی اطراف، حدود 1۶.5 هزار هکتار از 
اراضی اطراف مشــهد نیز با مخلوط پسابها و 

آب چاه و سطحی آبیاری می شوند.
 پساب چرمشهر منبع سرطان در مشهد

مدیر عامل شــرکت آب منطقه ای خراسان 
رضوی نیز با اشاره به آلاینده های وارد شده 
به کشف رود گفت: شهرک صنعتی چرمشهر 
مشهد عمده ترین عامل آلایندگی کشف رود 
اســت ، هر چند ورودی پساب این مجموعه 
به کشف رود 30 لیتر بر ثانیه است و شاید در 
مقایســه با دبی )حجم جریان( چند صد لیتر 
برثانیه کشــف رود اندک باشد، اما بالاترین 

سهم آلایندگی را دارد.
علیرضا طاهری با بیان اینکه پساب چرمشهر 
منبع سرطان در مشهد است، افزود: باید هر 
چه زودتر ســاخت تصفیه خانــه اختصاصی 
آن تکمیل شــود، شرکت شهرکهای صنعتی 

استان باید به فکر مدیریت این مساله باشد.
وی به ســاخت تصفیه خانه ســپتاژ بوسیله 
شــهرداری مشــهد اشــاره کــرد و گفت: 
فاضلاب انسانی سطح شــهر اکنون بوسیله 
۴00 دســتگاه تانکر جمع آوری می شــود و 
این تصفیه خانه محل دفع فاضلاب انســانی 
شهر خواهد بود که مدیریت شهری علاوه بر 
ســاماندهی ناوگان فاضلاب باید تکمیل این 

تصفیه خانه را نیز تسریع کند.
مدیر عامل شــرکت آب منطقه ای خراسان 
رضــوی به فعالیت کشــاورزی و حقابه آبا و 
اجدادی کشاورزان در ســه روستای حاشیه 
کشف رود اشاره و بیان کرد: پیشنهاد می شود 
برای انتفاع کشاورزان  تصفیه خانه کوچکی 
300 لیتر بر ثانیه ای جهت مصرف پســاب 

کشاورزی ساخته شود.
طاهری به کمبود بودجه برای ساخت تصفیه 
خانه اشاره کرد و گفت: ریشه حل مشکلات 
کشــف رود کمبــود اعتبار اســت و باید به 
صورت قانونمند و ســاماندهی شــده مثلث 
ســرمایه گذاری بین بخش خصوصی و دو 

نهاد دولتی متولی و ناظر ایجاد کرد.
تخصیص ۵۳۰۰ میلیارد تومان اعتبار سفر 

رییس جمهور به آب و فاضلاب مشهد
رییس شــرکت آب و فاضلاب مشــهد نیز 
گفــت: در حال حاضر 8۲ درصد کلانشــهر 
مشــهد زیر پوشش شــبکه فاضلاب است، 
رقمی که بالاتر از تهران با ســابقه بیشتر در 

حوزه اتصال شبکه فاضلاب می باشد.
حسین اسماعیلیان در تشریح اقدامات صورت 
گرفته، افزود: در حال حاضر حدود ۲50 هزار 
مترمکعب فاضلاب تولیدی در مشــهد جمع 
آوری مــی شــود و پنج تصفیه خانــه نیز با 
کیفیت های متفاوت این فاضلاب را در قالب 
پساب و مطابق استانداردهای تعیین شده  در 

اختیار شبکه آبیاری قرار می دهند.
وی هزینــه احــداث تصفیه خانــه معمولی 
فاضــلاب را هزار میلیارد تومان )یک همت( 
عنوان کــرد و گفت: از هفــت همت اعتبار 
مصوبات ســفر فروردین ماه رییس جمهور 
به وزارت نیرو در اســتان پنج میلیارد و 300 
میلیون تومــان به شــرکت آب و فاضلاب 
مشهد و طرحهای کشف رود تخصیص یافته 

است.
کیفیت پساب سه تصفیه خانه مشهد قابل 

قبول نیست 
مدیر کل حفاظت محیط زیســت خراســان 
رضوی نیز با طرح پرسشــهایی در این زمینه 
گفت: اصلا ســهم آب پایه بــرای رودخانه 
کشــف رود چقدر اســت؟ این رودخانه فاقد 
دبی پایه است، مگر اینکه در فصول بارندگی 
و ســیلابها شاهد جاری شــدن آب در این 

رودخانه باشیم .
مهــدی اله پور افــزود: در دیگر فصول غیر 
بارانی ســال، پساب های شــهری و یا آب 
حاصل از زه کشــی خیابان ها و دیگر پسابها 
جریانی از پســاب را در ایــن رودخانه جاری 
می کند، شــرکت آب منطقه ای باید در این 
خصــوص به دقت میزان آب کشــف رود را 

تعیین کند.
وی به وضعیت تصفیه های منطقه پرداخت 
و بیان کــرد: اتصال تصفیــه خانه توس به 
پرکندآبــاد۲ موجب شــد، آب پرکندآباد که 
پیشــتر قابل قبول بود مطابق شاخص های 

زیست محیطی همچنان آلاینده باشد.
مدیر کل حفاظت محیط زیســت خراســان 
رضــوی ضمن انتقــاد از عملکرد شــرکت 
شــهرکهای صنعتی خراسان رضوی در عدم 
ایجــاد تصفیه خانه های مناســب برای زیر 
مجموعــه های خــود گفت: اگــر امروز نیز 
تصفیه خانه ای بــا ظرفیت هزار متر مکعب 
احداث می شود باید مطابق چشم انداز تولید 
پســاب در همان منطقه برای ســال 1۴10 

خورشیدی باشد.
اله پور ادامه داد: متاسفانه از میان پنج تصفیه 
خانه موجود در مشــهد فقط پساب خروجی 
۲ واحد وضعیــت مطلوب یا قابل قبول دارد، 
علاوه بر بررسی خروجی تصفیه خانه ها، در 
10 نقطه آب کشف رود را در فصول مختلف 

بررسی می کنیم.
وی گفت: طی سالهای قبل کل مسیر کشف 
رود منطقه حفاظت شــده زیســت محیطی 
اعلام شده است و همین موضوع دست ما و 
دستگاه های متولی ساماندهی کشف رود را 
بســته است، حال آنکه به طور اصولی کشف 
رود و پهنه یاد شــده هیچ کارکرد زیســت 

محیطی ندارد.  
ورود کمیسیون اصل نود به کشت 

محصولات کشاورزی با فاضلاب کشف 
رود

نماینده مــردم مشــهد و کلات در مجلس 
شــورای اسلامی و عضو کمیسیون اصل ۹0 
نیز گفت: موضوع فاضلاب و پساب و کشت 
محصولات کشاورزی با آن در مشهد، اکنون 
به عنوان یک شکایت در کمیسیون اصل ۹0 

مجلس در حال پیگیری است .
حجت الاســلام نصرالله پژمانفر به سوداگری 
برخی برای استفاده از پساب کشف رود اشاره 
کرد و افزود: مسوولان ســازمان غذا و دارو 
باید گزارش دهنــد که صیفی جات محصول 
زمین های کشــف رود چــه وضعیتی دارد، 
به صورت رســمی اعلام کنند آیا تولید این 
محصولات با پســاب دارای آلودگی است یا 

خیر و این ابهام را رفع کنند.
وی اظهار داشــت: همچنین جهاد کشاورزی 
کاملا شــفاف ســطح زیر کشــت زمینهای 
مشروب با پساب کشف رود و یا مناطقی که 
ایــن آب را تا ۶0 کیلومتر منتقل می کنند را 

شناسایی و تعیین حدود کند.
عضو کمیســیون اصل ۹0 ادامه داد: وزارت 
نیرو اعلام کنــد، چه مقــدار از فاضلاب و 
پسابهای مشهد به تصفیه خانه ها می رود و 
پسابهای خاص صنعتی و بیمارستانی مشهد 

چه میزان است و وضعیت تصفیه آنها چگونه 
است؟

وی ضمن اعلام پیگیــری بابت راه اندازی 
تصفیه خانه ها به خصوص ســپتاژ در مشهد 
گفــت: یکــی از مــواردی که باید توســط 
شهرداری انجام می شد، نصب جی.پی. اس 
روی ناوگان حمل فاضلاب شهری بود، باید 
مشــخص شود فاضلاب انســانی کجا جمع 

آوری می شود و مسیر تخلیه کجاست.
پژمانفر تصریح کرد: کمیســیون اصل ۹0 و 
دیوان محاسبات به صورت تنگاتنگ به دنبال 
ارائه گزارشی از وضعیت زمینها و محصولات 
و سبزیجات تولید شــده با آب آلوده هستند 
تا در نهایت به وزیر کشــور این گزارش ارایه 
شــود، در این میان شــرکت آب منطقه ای،  
دانشگاه علوم پزشــکی ، ادارات کل محیط 
زیست و اســتاندارد و آب و فاضلاب مشهد 

باید پاسخگوی وظایف محول شده باشند.
وی دستور کار جلسه آینده پیگیری وضعیت 
کشــف رود را ارایه گزارش کامل از دستگاه 
هــای متولی اعلام کرد و گفــت: علاوه بر 
دانشــگاه علوم پزشکی ، اداره کل استاندارد، 
شرکت شهرکهای صنعتی و سازمان صنعت 
، معــدن و تجارت باید در حوزه وظایف خود 
از جمله آلودگی محصولات کشاورزی، میزان 
آلایندگی خروجی تصفیــه خانه ها و ایجاد 
تصفیه  خانه ها برای مراکز صنعتی گزارش 

لازم را ارائه کنند.
طــی دو دهــه اخیــر رودخانه کشــف رود 
مشــهد به خاطر تجاوز به حریم محیطی و 
بی اعتنایی نســبت به آن و ســرازیر شــدن 
کارگاه های  آلــوده صنعتــی،  فاضلاب های 
محلــی و خانگی به بســتر آن دســتخوش 
 تغییــرات ویرانگر زیســت محیطی شــده

 است.
آبیاری زمین های کشــاورزی واقع در اطراف 
کشــف رود با آب آلــوده نیــز از معضلات 

بهداشتی آن محدوده است.
شعبه ای از کشف رود از کوه های هزارمسجد 
و شعبه دیگر آن از کوه های بینالود سرچشمه 

گرفته و از شمال شهر مشهد عبور می کنند.
ایــن رود ۲۹0 کیلومتــری کــه پرآبی آن 
هم اینک تنها در خاطره ها باقی مانده اســت 
از غرب به شــرق جریان دارد و پس از ادامه 
مسیر در محل پل خاتون به رودخانه هریرود 
می پیوندد و از آنجا به بعد »تجن« نام گرفته 
و به ســوی ترکمنســتان ادامه می یابد و در 
انتهای مســیر طبیعی خــود در ریگزارهای 

کشور همسایه فرو می رود.

خبر

نشست کمیته همکاریهای مشترک استانهای هم مرز با افغانستان در مشهد برگزار شد
نشست کمیته هماهنگی و همکاریهای مشترک 
اســتانهای هم مرز با افغانستان شامل خراسان 
رضوی، خراسان جنوبی و سیستان و بلوچستان 
روز گذشته با حضور نماینده ویژه رییس جمهور 

در مشهد تشکیل شد.
به گزارش خبرنگار ایرنا، این نشســت با حضور 
نماینده ویژه رییس جمهور در امور افغانســتان، 
اســتانداران سیستان و بلوچســتان و خراسان 
رضوی و نماینده اســتاندار خراســان جنوبی، 
فرمانده مرزبانی کشــور، رییــس کل گمرک 
ایــران، نمایندگان و فعــالان اقتصادی بخش 
خصوصی و جمعی دیگر از مدیران کشــوری و 
استانی در حوزه های مرتبط با تجارت و مرزها 
با هدف اجرایی کــردن ابلاغیه رییس جمهور 
در خصوص توســعه روابط مرزی با افغانستان 

برپا شده است.
نماینده ویژه رییس جمهور در امور افغانستان در 
این جلســه گفت: یکی از موضوعات مهمی که 
در روابط ایران و افغانســتان مطرح است توجه 
به مرزهای بین دو کشور در استانهای سه گانه 
خراســان رضوی، خراسان جنوبی و سیستان و 

بلوچستان است.

حســن کاظمی قمی افزود: یکی از سیاستهای 
ابلاغی رییس جمهور در خصوص افغانســتان 
نیز مربوط به مرزهای دو کشــور اســت که در 
این راســتا انتظار می رود با اقدماتی نظیر روان 
سازی، هوشمند ســازی و تکریم ارباب رجوع، 
توجه به توسعه مرزنشــینی در بعد اقتصادی و 
همچنین جذب سرمایه های خارجی بتوانیم در 
زمینه توســعه اقتصاد تولید محور در مرزهای 

مشترک گام برداریم.
وی گفــت: با توجه بــه مدیریت واحد مرزی و 
ایجــاد هم افزایی می تــوان از همه ظرفیتهای 
محلــی، ملی و حتــی فراملی بهــره گرفت تا 
مرزهای بین دو کشور را به مرزهای اقتصادی 
تبدیل نماییم، اینگونه مرزها می توانند موجب 
تقویت امنیت مرز و کمک به مرزبانان ما شــود 
و از طرفی به مرزنشینان ما نیز دربعد اقتصادی 

کمک کند.
نماینده ویژه رییس جمهور در امور افغانســتان 
ادامه داد: مرزنشینان ما تقویت کننده مرزبانهای 
کشور هستند و فعالیت اقتصادی آنان به کاهش 
مســاله قاچاق و رونق اقتصاد ملی دو کشــور 

کمک خواهد کرد.

کاظمی قمی با اشــاره به حضور اســتانداران 
اســتانهای مــرزی در نشســت گفــت: امروز 
اســتانداران و مدیران دســتگاه های مرتبط با 
حوزه های مرز، شــامل 1۶ سازمان و دستگاه 
اقتصادی، نظامی و انتظامی، در جلســه کمیته 
هماهنگی و همکاری های مشــترک استانهای 
هم مرز با افغانستان حضور داشتد تا در راستای 
اجرای سیاستهای ابلاغی رییس جمهور در حوزه 

افغانستان گام بردارند.
وی گفت: برای تحقق دستورات رییس جمهور 
ســه کمیته مرکزی در حــوزه راهبری، کمیته 
هماهنگی و همکاری ها بین اســتانهای مرزی 
و کمیته درون اســتانی تشکیل شده است و در 

جلسه امروز ابلاغیه رییس جمهور مرور شد.
نماینده ویژه رییس جمهور در امور افغانســتان 
گفت: هــدف از تشــکیل این کمیتــه ایجاد 
وحدت رویه بین سه استان مرزی برای اجرای 
راهکاری عملیاتی محلی اســت، در عین حالی 
که هر دستگاه ماموریت ذاتی خود را انجام می 

دهد، تعامل بین استانها نیز وجود داشته باشد.
کاظمــی قمی ادامــه داد: رییــس جمهور به 
مشــکلات خاص در سیســتان وبلوچستان که 

ناشــی از کمبود آب و خشکسالی است، توجه 
ویژه ای دارند، مســاله کم آبی در این اســتان 
تاثیر عمیقی بر اشــتغال منطقه داشــته است، 
مساله جبران اشتغال از دست رفته از مسیرهای 
دیگــر از جمله حمایت از پیلــه وران در کمیته 
پیگیری  اســتانهای مــرزی  هماهنگی هــای 

می شود.
وی با بیان اینکه امیدوارم مرزها بتوانند موجب 
اتصال زیر ســاختهای اقتصادی دو کشور شود، 
افزود: این موضوع یکــی از راه های کمک به 

ثبات در کشــور ملتهب افغانستان می باشد که 
به دلیل سیاستهای اشغالگران در طی چهار دهه 

گذشته بوجود آمده است.
جمهوری اســلامی ایــران در مجمــوع ۹00 
کیلومتر مرز مشــترک با افغانســتان در جوار 
ولایــات هرات، فــراه و نیمروز آن کشــور با 
استانهای خراســان رضوی، خراسان جنوبی و 
سیســتان و بلوچستان دارد و از سه مرز میلک، 
میــل ۷8 و دوغارون تبادلات تجاری خود را با 

همسایه شرقی انجام می دهد.  
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خبری از آیین نامه واردات خودرو نیست

مهلت تسلیم اظهارنامه مالیاتی مشاغل تمدید شد

تــا به امروز که از نیمه تیر ماه رد شــده ایم، واردات خودرو 
بلاتکلیف مانده است و این در حالیست که طبق وعده وزیر 
صمت، آیین نامــه واردات حداکثر تا پایــان خردادماه باید 

تصویب می شد.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از مهر، سال ۹۷ 
بنا به محدودیت های ارزی تحمیل شــده به کشور، واردات 
خودرو تا 31 اردیبهشــت ماه سال 1۴01 ممنوع اعلام شد؛ 
با روی کار آمدن دولت ســیزدهم، فاطمی امین وزیر صمت 
وعده داد که تا پایان خردادماه ســال 1۴01 واردات خودرو 
تعیین تکلیــف و آئین نامه ای به این منظور تصویب خواهد 

شد.
بــا این حال تا به امروز هیچ خبری در مورد تصویب و ابلاغ 
آئین نامه خودرو منتشــر نشده و اخبار در این خصوص فقط 
به همان ســخنان فاطمی امین بر می گــردد که گفته بود 
»آئین نامه واردات 10 بنــد دارد که در هیئت دولت مطرح 
شــد. در مورد یک بند ابهاماتی بود که به کمیسیون اقتصاد 
برگشــت و در حال حاضر در نوبت بررسی در هیئت دولت 

است.«
بنابراین تا به امروز که از نیمه تیر ماه نیز رد شده ایم، واردات 

خودرو بلاتکلیف مانده اســت و این در حالیســت که طبق 
وعــده وزیر صمت در صورت تصویــب آئین نامه طی یک 
الی دو ماه آینده یعنی حداکثر تا شــهریور ماه باید شــاهد 
ورود خودروهای خارجی که اغلب هم کمتر از 10 هزار دلار 

قیمت دارند، می بودیم.
باید توجه داشت که به اذعان وزیر صمت بازار تشنه خودرو 
اســت و عدم همترازی عرضه و تقاضا، موجب ایجاد فاصله 
قیمتی بعضاً تا 100 میلیون تومانی و بیشتر بین نرخ کارخانه 

و بازار آزاد شده اســت؛ موضوعی که از سوی فعالان بازار 
خودرو نیز مورد تاکید قرار گرفته است.

ســعید موتمنی رئیس اتحادیه نمایشگاه داران و فروشندگان 
خودرو تهران در این رابطه به مهر می گوید: عدم اثرگذاری 
نــرخ ارز روی قیمت خودرو به دلیل این اســت که همه در 
بازار منتظر انتشار جزئیات واردات خودرو هستند؛ اگر واردات 

انجام شود قیمت ها به صورت محسوس ریزش می کند.
بــه گفته وی، اگــر وضعیت عرضه بهتر شــده بود قطعاً 
قیمت ها پایین می آمد اما عرضه پاسخگوی تقاضا نیستم. 
اگر در ســال های گذشته عرضه بهتری صورت می گرفت 
امــروز فاصله قیمت کارخانه و بازار 100 درصد نمی شــد 
و شــاید فاصله قیمتی کمتر از 5 درصد می شــد.بنابراین 
وقتی همه متولیان از شخص وزیر تا فعالان بازار، بر لزوم 
تزریق خودرو به بازار جهت ســاماندهی عرضه و تقاضا و 
شکسته شــدن حباب قیمتی تاکید دارند اما از این طرف 
هنوز آئین نامه واردات تعیین تکلیف نشــده، گمانه زنی ها 
مبنی بــر دخالت برای ایجاد محدودیــت در واردات و یا 
به تعویق انداختن واردات بــه دلیل محدودیت های ارزی 

تقویت می شود.

طبق اعلام اتاق اصناف ایران، مهلت تســلیم 
اظهارنامــه مالیاتــی، عملکرد ســال 1۴00 

صاحبان مشاغل تا پایان تیرماه تمدید شد.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از 
ایسنا، در حالی که فعالان اقتصادی مشمول 
نظام مالیات بــر ارزش افزوده تا پایان امروز) 
15 تیرماه( برای ارائه اظهارنامه مالیاتی دوره 
بهار امســال و پرداخت مالیات متعلقه فرصت 
داشــتند ، اتاق اصناف ایران طی اطلاعیه ای 
اعــلام کرد که در پی رایزنی های رئیس اتاق 
اصناف ایــران با رئیس دفتر رئیس جمهوری 
و معاون اول رئیس جمهــوری، در یکصد و 

هجدهمین جلسه ســتاد ملی مقابله با کرونا 
مجــددا مهلت تســلیم اظهارنامــه مالیاتی، 
عملکرد سال 1۴00 صاحبان مشاغل تا پایان 

تیرماه تمدید شد.
بر اساس این اطلاعیه مصوب شد که با توجه 
به اوج بیماری کرونا در ســال 1۴00 و ایجاد 
محدودیت برای اغلب اصناف ســقف فروش 
کالا و خدمات برای مشاغل و اصناف مذکور با 
تشخیص سازمان امور مالیاتی در تبصره ذیل 
ماده 100 قانون مالیات های مســتقیم برای 
عملکرد ســال 1۴00 بــه 100 برابر معافیت 
موضوع ماده 8۴ قانون مالیات های مســتقیم 

افزایــش یافتــه و مهلت تســلیم اظهارنامه 
مالیــات بر عملکرد آن ســال برای صاحبان 

مشاغل 31 تیر 1۴01 تمدید می شود.
همچنین  با توجه به شــرایط کرونایی حاکم 
بر کشور در ســال 1۴00 و به منظور رعایت 
حقــوق کســب و کارهای خرد و متوســط، 
سازمان امور مالیاتی کشــور به نحوی اقدام 
کند که مالیات مقطوع مشــمول تبصره ذیل 
ماده 100 قانون مالیات های مستقیم با رعایت 
حداقل ســودآوری فعالیت مودیان متناسب با 
آخرین مالیات قطعی ســال های قبل ایشان 

افزایش یابد.ن

تجربه ناگوار مدیریت ارز در ایران
محمد خوش چهره | استاد دانشکده اقتصاد

۹5درصــد ارز در ایران از طریــق دولت به اقتصاد 
تزریق می شــود. ایــن ارز عمدتا محصــول تولید 
ناخالص داخلی نیست بلکه عموما از طریق صادرات 
مواد خــام معدنی و نفت خــام و در کنار آن اقلام 

پتروشیمی، میعانات گازی و ... حاصل می شود.
این ساختار ارزی طبیعتا سبب شده که دولت ها بعضا 
به غلط خواســته اند ضعف  و اشــتباهات مدیریتی 
خود را با افزایش قیمــت ارز جبران نمایند و لذا در 
مقاطعــی به صورت شــوک های ویرانگر ارزی بود 

جبران نمایند.
این اقدام طمع جویانه خود را با عبارات و توصیه ها و سیاست های شکست خورده وارداتی مثل 

تعدیل ساختاری و تعدیل قیمت ها و کاهش ارزش پول ملی تلاش کردنند توجیه می کنند.
تجربه بانک جهانی هم نشــان داد که بسیاری توصیه ها اشتباه بود و حتی جوزف استیگلیتز، 
برنــده جایزه نوبل و قائــم مقام بانک جهانی که ابتد مدافع و مروج سیاســت های تعدیل و 
نظریاتی مانند آزادســازی قیمت ارز و ... بود، وقتی نتایج ناگوار آن را در کشــورهای آسیایی 

امریکای لاتین آفریقایی را دید، جزو مخالفان قرار گرفت.
در ایران اما هر دولتی سرکارآمده با درجه ای، این مسیر را پی گرفته است، استارت این اقدام 
در دولت ســازندگی آغاز شــد و دولت نهم و دهم و یازده و دوازدهم نیز شــوک های ارزی 

بزرگی را تجربه کردند.
شوک ارزی دولت نهم و دهم نیز بسیار سهمگین و سی صد درصدی بود و در دولت قبلی نیز 
قیمت ارز از محدوده سه هزار تومان به سی هزار تومان رسید و رشد 10 برابری را شاهد بود.
تجربه ناگــوار مدیریت ارز در ایران یکی از مصادیق مهم بــرای تتبین دیدگاه های نظری 
اقتصادی دولت اســت. برای حل این مشکل ریشه ای، مساله شفافیت و بیان دیدگاه فکری 

و نظری در مشی اقتصادی کابینه سیزدهم خاصه در تیم اقتصادی دولت، بسیا مهم است.
خصوصــا در این مقطع کــه نگرانی جدی در بین بعضی از صاحبنظران دلســوز وجود دارد، 
اهتمام به این رویکرد، واجد اهمیت بســیار بالایی اســت. ایراد مهم و مشــترک بسیاری از 
روسای جمهور و بعضی از مسئولین اجرایی از بعد از جنگ تا کنون این بوده است که بسیاری 
از تصمیمات و سیاســت ها مبتنی بر باورها، ایده ها، ســلائق و نظرات شخصی آنها بوده که 

بدون طی فرایند کار کارشناسی و نخبگی به مرحله اجرا می گذارند.
در حالیکه باید تایید علمی و کارشناســی آن ایده یا تصمیم باید برتر بودن خود را در قیاس 
با نظرات و طرح ها رقیب به اثبات رســانده باشد. مثلا از دوره سازندگی بعضی از طرح ها و 
برنامه ها صرفا مبتنی بر ایده شــخصی رییس جمهور بود و در عمل ناکارامدی و اختلالات 
خود را نشــان داد.بطوریکه ما در مجلس هفتم با1۷000 پروژه ناتمام مواجه بودیم که بعضی 
از آنها در عمل اشــکالات بنیادی خود را نشان داده بودند و همچنین ایده هایی تحت عنوان 

مناطق آزاد، مسکن مهر و ... که مشکلات بنیادی از خود در عمل نشان داد. 

 وزارت جهاد با افزایش قیمت رب 
موافقت کرد

بازرگانــی وزارت جهاد  معاون توســعه 
کشاورزی در نامه ای به سازمان حمایت 
بــا افزایش قیمت رب به ۴5 هزار تومان 

موافقت کرد.
به گــزارش روزنامه »صبــح امروز« و 
به نقل از مهر، معاون توســعه بازرگانی 
وزارت جهــاد کشــاورزی در نامه ای به 
ســازمان حمایت بــا افزایش قیمت رب 

گوجه فرنگی موافقت کرد.
در متن نامه عباس عسکرزاده به صدیف بیک زاده، سرپرست سازمان حمایت آمده است:

احتراماً پیرو نامه شماره 1۴01/500/۲۲۲8۴ مورخ ۲8/03/1۴01 در خصوص موضوع تعیین 
قیمت رب گوجه فرنگی به اســتناد مصوبه بیســت و نهمین جلسه ستاد تنظیم بازار کشور و 
همچنین با توجه به جلســات برگزار شده با تولید کنندگان عمده و سندیکای صنایع کنسرو 
ایــران، با در نظر گرفتن افزایش هزینه های تولید، با افزایش قیمت مصرف کننده رب گوجه 
فرنگی در چارچوب ضوابط و مقررات آن ســازمان موافقت می نماید. لذا ضمن ارســال نامه 
شــماره ۴۶53/ س مورخ 1۴/0۴/1۴01 ســندیکای صنایع کنسرو ایران در خصوص قیمت 
مصرف کننده )۴50000 ریال(، خواهشمند است در راستای حفظ آرامش بازار و تداوم عرضه 

کالا مقرر فرمائید با قید فوریت اقدامات لازم مبذول گردد.

اختصاص اینترنت رایگان برای سه دهک 
پایین جامعه

وزیــر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات از 
اختصاص بســته اینترنتــی چهارماهه و 
دائمی رایگان از امروز برای ســه دهک 

پایین جامعه خبر داد.
به گــزارش روزنامه »صبــح امروز« و 
به نقل از تسنیم، عیســی زارع پور وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعات در حاشــیه 
جلسه امروز )چهارشــنبه 15 تیر( هیات 
دولت در جمع خبرنــگاران از اختصاص 

بسته اینترنتی چهارماهه و دائمی رایگان از امروز برای سه دهک پایین جامعه خبر داد.
زارع پور گفت: کســانی که یارانه ۴00 تومانی دریافت می کنند می توانند از طریق درگاه ملی 

خدمات دولت این اینترنت را دریافت کنند.
وزیر ارتباطات درباره کندی اینترنت در روزهای اخیر نیز تصریح کرد: اگر کندی وجود داشته 
باشد، می توانند با سامانه 1۹5 تماس بگیرند و گزارش کنند و ما حتما آن را بررسی می کنیم.
وی افزود: اخیرا یک کندی در شــب های اخیر بوده که البته برطرف شد اما ما آماده هستیم 

گزارشات را دریافت و به آن رسیدگی کنیم.

نرخ مالیات فقط برای واردات مواد اولیه 
نصف شده است

وزیــر امور اقتصادی و دارایــی می گوید: به 
دلیل اینکــه تغییر نرخ تعرفه ورودی گمرک 
از ۴۲00 تومان به ETS تغییر کرده اســت 
به دنیال حمایت از واردکنندگان حوزه تولید 
بودیم.به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به 
نقل از خبر انلاین، آقای احســان خاندوزی 
گفــت:  ثمره این کار )تغییــر نرخ ارز تعرفه 
گمرک(  منجر شــد تــا وارد کنندگانکه در 
حوزه تولید کار می کنند به شــدت نیازمند 

ســرمایه در گردش زیادی باشند و باید به ریال اعداد بزرگتری را آماده می کردند تا اقلام را 
وارد کارخانه می کردند.او می گوید: با استفاده از اختیار قانونی یعنی ماده 1۶3 قانون مالیات 
مستقیم نرخ مالیات علی الحساب برای کالای واسطه ای را نصف کنیم که تولید کنندگان ما 

برای اینکه کالا را وارد کارخانه کنند نیاز به سرمایه در گردش کمتری داشته باشند.
طبق اعلام وزارت امور اقتصادی و دارایی این طرح از فردا مصادف با روز مالیات اجرایی می 

شود و تنها مشمول واردکنندگان مواد اولیه و کالاهای واسطه ای خواهد بود.

یادداشت

خبر

 رقم های عجیب و غریب فرارهای مالیاتی

تاجران میلیاردی که مالیات جزء پرداخت می کنند
 بر اســاس تعریف علم اقتصاد، مالیات یک 
هزینه اجتماعی اســت که افراد در راســتای 
بهره برداری از امکانات و منابع یک کشــور، 
موظف بــه پرداخت آن هســتند. در واقع با 
پرداخت مالیــات، یک فرد مجــاز به انجام 
فعالیت اقتصادی خود اســت و دولت هم با 
استفاده از این مبالغ دریافتی، منابع و امکانات 
مورد نیاز را فراهم می سازد. با این توضیحات 
بنابراین فرار مالیاتی کلان باعث می شــود 
بودجــه دولت کاهش پیدا کنــد و در نتیجه 
دولــت نه تنها در پرداخت هزینه های عادی 
ناتوان شــود، بلکه در بخــش های مختلف 
نیز توان ســرمایه گذاری نداشــته و اقتصاد 
و پیشــرفت کشــور به خطر افتد. همچنین 
اختــلاف طبقاتی ماحصل فرار مالیاتی باعث 
میشود افرادی که مالیات پرداخت نکرده اند 
به شــکل غیر منصفانه ای از دیگران پیشی 
گیرند و شــکاف طبقاتی بیشتر شود. در این 
امور مالیاتی مطرح  خصوص معاون سازمان 
میکنــد که برخی افراد دانه درشــت صنف با 
ســوء استفاده از کســبه جزء و تحریک آنها 
برای اعتــراض، قصــد آن را دارند که فرار 
مالیاتی کلان خــود را همچنان مخفی نگه 

دارند.
میزان کل پرداخت مالیاتی سال گذشته 

اصناف 17 هزار میلیارد تومان
به گــزراش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از خبرآنلایــن، مهدی موحدی بکنظر رئیس 
مرکز آموزش، پژوهش و برنامه ریزی سازمان 
امور مالیاتی با بیان اینکه در سالهای گذشته 
به علت فقدان جامعه آماری مالیاتی، اصناف 
متخلف به شــیوه های مختلــف از پرداخت 
مالیات فــرار می کردند، ادامه داد: اما در حال 
حاضر رصــد نقل و انتقالات دســتگاه های 
پوز و شــاپرک موجب شده اســت تا درآمد 
معدود اقشار دانه درشتی از اصناف که ارقام 
چشــمگیری فرار مالیاتی داشــتند، به طور 

واضح معلوم شود.
بکنظر با عنوان اینکه فردی را سراغ داشتیم 
که در ســال گذشــته فقط 3 میلیون تومان 

مالیات پرداخت کرده بود اما امسال مجموع 
درآمد حاصل از دستگاه های پوز وی مجموعا 
80 میلیارد تومان بوده اســت، خاطرنشــان 
کرد: سال گذشته میزان کل پرداخت مالیاتی 
اصناف 1۷ هزار میلیارد تومان بوده است که 
در مقایسه با مجموع 305هزار میلیارد تومان 

درآمد مالیاتی رقم بسیار ناچیزی بوده است.
معاون ســازمان امور مالیاتی با عنوان اینکه 
اصناف قشــر وسیعی از مشــاغل همچون 
وکلا، طلافروشــان، پزشکان، آهن فروشان، 
فروشــندگان لوازم خانگی و غیره را تشکیل 
می دهند، گفت: در حال حاضر فقط 5 درصد 
کل مالیــات پرداختی در کشــور متعلق به 

اصناف است.
رقم های عجیب فرار مالیاتی اصناف

وی با اشاره به اینکه این موضوع باعث شده 
است تا بســیاری از فراریان مالیاتی اصناف 
که بعضا جزو اعضــای مرفه صنف خود نیز 
هســتند، در برابر وضع مالیات های جدید از 
خود مقاومت نشان  دهند، گفت: مواردی بوده 
است که مودی مالیاتی در سال گذشته فقط 

500 هزارتومان مالیات پرداخت کرده اســت 
اما پس از شــفافیت صورتحسابهای مالیاتی 
وی این رقم به ۶0 میلیــون تومان افزایش 

پیدا کرده است.
رئیس مرکز آموزش، پژوهش و برنامه ریزی 
مالیاتــی با بیان اینکــه مالیاتی تحت عنوان 
مالیات بر تراکنشها نداریم و مالیات اصلی ما 
مالیات بر مجموع فروش هست، گفت: گفت 
تراکنشــها در تعیین پرونده مــودی مالیاتی 
اثرگذار است ولی به تنهایی مبنای محاسبات 

مالیاتی قرار نخواهد گرفت.
دو دلیل اعترض به قوانین جدید مالیاتی

بکنظر با بیــان اینکه برخی اصنافی که فرار 
مالیاتی ســنگین داشــتند، تصور می کردند 
امســال نیز به همانند سالهای گذشته درصد 
ناچیزی به مبلــغ مالیاتی آنان افزوده خواهد 
شد، خاطر نشان کرد: این در حالی است که 
درآمدهای نجومی این افراد با میزان مالیات 
پرداختی آنان به هیچ وجه همخوانی نداشته 

است.
وی با بیان اینکه علــت دیگری که موجب 
ایجــاد اعتراضــات در برخی اصناف شــده 
اســت، آن اســت که این افراد همیشــه به 
دنبال راه هایی برای ادامه دادن فرار مالیاتی 
خودشــان بوده اند، تشــریح کرد: اکنون این 
افراد از این ناراحت هســتند که چرا سازمان 
امور مالیاتــی بدون هماهنگی و اطلاع قبلی 
اقدام به رصد تراکنشهای نجومی آنها کرده 

است.
بکنظر با اشــاره به اینکه فاش شدن میزان 
درآمد واقعی برخی اصناف ثروتمند کشــور 
موجب مشــوش شدن آنَها شده است، گفت: 
در حاضر نیز همین اصناف درصدد آن هستند 
تا بــا ترفندهای مختلــف از جمله پرداخت 
کارت بــه کارت مجددا اقدام به فرار مالیاتی 
کنند که البته برای این موضوع نیز ســازمان 

امور مالیاتی تدابیر لازم را اندیشیده است.
نقش دانه درشت ها در دامن زدن به 

اعتراضات اصناف
معاون سازمان امور مالیاتی با اشاره به اینکه 

حــدود 1 میلیون و ۲00 هــزار نفر که فرم 
مالیاتی پر کرده انــد، مالیات صفر برای آنان 
لحاظ شده اســت، عنوان کرد: سازمان امور 
مالیاتی به دقت افرادی که مستحق پرداخت 
مالیات نیســتند را شناسایی کرده است و ما 
در حال حاضر به دنبال افرادی هســتیم که 

فرارهای مالیاتی سنگینی را انجام می دهند.
بک نظر در ادامه عنــوان کرد: بعضا همین 
افراد دانه درشت با سوء استفاده از کسبه جزء 
و تحریــک آنها برای اعتــراض، قصد آن را 
دارند که فرار مالیاتی کلان خود را همچنان 
مخفی نگه داشــته و با ظاهرســازی به هر 

شکلی از قوانین جدید مالیاتی سر باز زنند.
تخفیفات و ارفاقات جدید مالیاتی عامدانه 

نادیده گرفته می شود
وی با اشاره به اینکه ســازمان امور مالیاتی 
در قوانین جدید تا جایی که توانســته برای 
مودیان تخفیــف مالیاتــی و قوانین ارفاقی 
لحاظ کرده است، عنوان کرد: به عنوان مثال 
میزان ضریــب فنی هر صنف که در حقیقت 
همان میانگین سود متعارف آن صنف است، 
بعضا برای برخی اصناف تا میزان 50 درصد 
کاهش پیدا کرده اســت که این یک تشویق 

قابل توجه برای آنان است.
بکنظر در ادامه عنــوان کرد: به عنوان مثال 
اگر ضریب فنی های ســابق یک صنف ۴0 
درصد بوده باشــد، در ضریب فنی جدید این 
میزان به ۲0 درصد کاهش پیدا کرده اســت 
و حتی برخــی اصناف مثل لوازم خانگی این 

میزان تا 3 درصد هم کاهش یافته است.
هیچ گونه مقاومتی در خصوص سامانه 

مودیان وجود ندارد
معاون سازمان امور مالیاتی با اشاره به اینکه 
ســامانه مودیان مالیاتی تحــول جدیدی در 
نظام مالیاتی کشور ایجاد خواهد کرد، گفت: 
ما اکنون متاسفانه دو سال در اجرای سامانه 
مودیان مالیاتی تاخیر داریم و علت اصلی آن 

نیز تعلل دولت قبل بوده است.
وی با بیــان اینکه دولت کنونــی از ابتدای 
شروع به کار خود توانسته مجددا این سامانه 

را در اولویــت کاری خود قــرار دهد، گفت: 
اکنون این ســامانه در مراحــل ابتدایی خود 
به ســر می رود و در چند سال آینده می تواند 

اثرگذاری شگرفی را در کشور ایجاد کند.
بکنظر گفت: دولت جدید سامانه مودیان را با 
کمتر از 10 درصد پیشرفت تحویل گرفته اما 
تا به امروز این ســامانه نزدیک به 50 درصد 

تکمیل شده است
وی با بیان اینکه در کشورهای پیشرفته نیز 
استقرار پایانه های فروشگاهی در یک برنامه 
بلند مدت صورت گرفته اســت، خاطر نشان 
کرد: فقط ســازمان امــور مالیاتی مکلف به 
اجرای این سامانه نیست و سایر وزارتخانه ها 

نیز باید به میدان بیایند.
معاون ســازمان امور مالیاتی بــا بیان اینکه 
ســامانه مودیان مالیاتی یک قانون مالیاتی 
نیست، بلکه یک ابزار شــفافیت زا در کشور 
اســت، عنوان کرد: تاکنــون مردم هیچ گونه 
مقاومتی در برابر این ســامانه نداشــته اند و 
اکنون استقرار زیرساخت های این سامانه در 

کشور به خوبی در حال پیاده سازی است.

 مواردی بوده 
است که مودی مالیاتی 
در سال گذشته فقط 
500 هزارتومان مالیات 
پرداخت کرده است 
اما پس از شفافیت 
صورتحسابهای مالیاتی 
 وی این رقم به

 60 میلیون تومان 
افزایش پیدا کرده است
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دانه درشت با سوء 
استفاده از کسبه جزء 
و تحریک آنها برای 
اعتراض، قصد آن را 
دارند که فرار مالیاتی 
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صاحب امتیاز و مدیر مسئول :

حسین رفیعی

جایزه جشنواره کارلووی واری به فیلمساز 
ایرانی رسید

اولین ساخته بلند کاوه دانشمند فیلمساز ایرانی 
برنده جایزه بخش حمایتی »وعدهای شرقی« 
در پنجــاه و پنجمین جشــنواره فیلم کارلووی 

واری شد.
بــه گزارش روزمامه »صبح امــروز« و به نقل 
از ایســنا، بخش حمایتی »وعده های شرقی« 
از  )Eastern Promises( کــه بــه حمایت 
پروژهای ســینمایی در حال تکمیل اختصاص 

داد امسال میزبان 35 پروژه از کشور مختلف بود و در نهایت فیلم »سندم تابستان بی پایان« 
اولین ســاخته بلند کاوه دانشمند توانســت جایزه فیلم های در حال توسعه جشنواره کارلووی 

را از خود کند.
این فیلم که محصول ترکیه و فرانســه اســت هم اکنون در مرحله پس تولید قرار دارد و قرار 

است در ژانویه سال ۲0۲3 اکران شود.
درام »سندروم تابستان بی پایان« درباره زنی است که یک تماس تلفنی ناشناس دریافت می 
کند که به اطلاع می دهد که شوهرش با دختر خوانده شان رابطه دارد. زن شروع به بررسی 

این ادعا می کند و حقایقی را درمی یابد که آرزو می کند واقعیت نداشته باشد.
کاوه دانشــمند فیلمساز ایرانی مقیم کشــور جمهوری چک و مدیر جشنواره فیلم های ایرانی 

پراگ را بر عهده دارد.
پنجاه و پنجمین جشــنواره بین المللی فیلم »کارلــووی واری« در روز اول جولای )10 تیر( 
با نمایش فیلم ایتالیایی »ابرقهرمانان« ســاخته »پائولو ژنووزه« افتتاح شد و »سه هزار سال 
حســرت« ســاخته جدید »جورج میلر« نیز فیلم اختتامیه این رویداد ســینمایی در تاریخ ۹ 

جولای )18 تیر( خواهد بود.

پذیرش ۵۰ هزار ایرانی برای حضور در 
مراسم عرفه 

در آستانه مراسم عرفه، دولت عراق با اشاره به 
استقبال زائران ایرانی برای تشرف به کربلا، از 

پذیرش 50 هزار ایرانی تا روز عرفه خبر داد.
به گــزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از 
فارس، مرزهای زمینی بــا عراق از 13 تیرماه 
بــرای زائران انفــرادی و خــارج از چارچوب 
ســازمان حج و زیارت برقرار شــد و مشتاقان 
زیارت امام حســین علیه السلام در عرفه تا 18 

تیرماه می توانند از مرزهای مهران و شلمچه عبور کنند.
در ابتدای برقراری ســفرهای زمینی عتبات قرار بود تا روزانه ۲ هزار و 500 نفر از مرزهای 
زمینی به عراق اعزام شــوند که بر اساس برنامه ریزی ســازمان حج و زیارت ۷0 درصد این 

سهمیه به مرز مهران اختصاص یافت.
با این وجود، اکنون دولت عراق اعلام کرده که در مجموع 50 هزار ایرانی را برای ایام عرفه 

پذیرش می کند که در حال حاضر نیمی از این سهمیه تکمیل شده است.
برخی این امر را محدودیتی از ســوی دولت عــراق عنوان می کنند، اما با توجه به پیش بینی 

مسؤولان، در فرصت باقی مانده بیش از این تعداد هم عازم عتبات نخواهند شد.
علاوه بر این، ســال های گذشته تعداد زائران ایرانی امام حسین علیه السلام در مراسم دعای 

عرفه ۲5 هزار نفر بود که امسال این تعداد ۲ برابر شده است.
به گزارش فارس، کمتر از ســه روز تا مراســم دعای عرفه مانده اســت و در روزهای اخیر 

بسیاری از مشتاقان زیارت عتبات از مرزهای زمینی به عراق سفر کرده اند.

قدردانی به پاس ۴۰ سال حضور در سینما
مراســم اکران خصوصی فیلم سینمایی »روز 
ششم« در مجتمع ســینمایی صبا مال برگزار 
شد.به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از مهر، مراسم اکران خصوصی فیلم سینمایی 
»روز ششــم« به کارگردانی حجت قاسم زاده 
که 13 تیــر با حضور عوامل فیلــم، بازیگران 
و اهالی رســانه در مجتمع سینمایی صبا مال 
برگزار شــد.اجرای این برنامه را نجمه جودکی 

و باک نوری بر عهده داشــتند و در بخش اول ایــن برنامه با اهدای لوح تقدیر و هدایایی از 
بازیگران و سازندگان فیلم قدردانی شد.

نجمه جودکی در این بخش اعلام کرد که حدود ۹ ماه اســت که برای همیشــه از اجرا در 
تلویزیون خداحافظی کرده ام، به سینما سلام کردم و جهان سینما برای من بسیار زیباست.

مهران احمدی نیز در پاسخ به نجمه جودکی به شوخی گفت: ما در حال خداحافظی از سینما 
هستیم، به شــما توصیه می کنم که به تلویزیون برگردید زیرا سینما هیچ چیزی ندارد و اگر 
خواســتید می توانم سفارش شــما را به مدیران تلویزیون کنم.در بخش دیگر این مراسم با 
پخش کلیپی با حضور حجت قاســم زاده اصل از جمشید هاشم پور به پاس بیش از ۴0 سال 
تلاش در سینمای ایران با اهدای هدایایی تجلیل شد.سپس جمشید هاشم پور نیز با تشکر از 
تماشاگران گفت: از اینکه تماشاگران در این دوران رکود سینما برای تماشای فیلم به سینما 

می آیند، بسیار سپاسگزارم.
حجت قاســم زاده نیز بیان کرد: همکاری با جمشــید هاشم پور یک تجربه خوب و یکی از 
بخش های شیرین این مراسم بود.در این مراسم هنرمندانی همچون مصطفی زمانی، همایون 
ارشــادی، بهاره افشاری، نیلوفر کوخانی، مهران احمدی، رحمان سیفی آزاد، ندا قاسمی، هلیا 

امامی، ایمان صفا، حضور داشتند.

جیمز کامرون سکان را واگذار کرد
کارگردان آمریکایی گفته است ممکن است تا 
آخر راه با مجموعه »آواتار« نباشــد و به دنبال 

پروژه های دیگری که دوست دارد برود.
به گــزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از 
ورایتی، جیمز کامرون که این روزها با خبرهای 
مختلف درباره »آواتار ۲« مطرح است، هر چند 
عمیقاً برای ساخت دنباله های »آواتار« تلاش 
کرده، اما می گوید ممکن اســت دنیای پاندورا 

را برای عملی کردن پروژه های دیگرش رها کند و سکان را به کارگردان دیگری بسپارد.
فیلم »آواتار« ســال ۲00۹ به یک فیلم پرفروش بدل شــد و از همان زمان کامرون در پی 
ســاخت دنباله هایی بر آن بود و این تلاش اکنون به ثمر نشسته و اواخر امسال )1۶ دسامبر( 
دومین فیلم با عنوان »آواتار: راه آب« راهی سینماها می شود. پشت سر آن هم سومین فیلم 

در سال ۲0۲۴ اکران خواهد شد.
این در حالی اســت که کامرون هنوز داســتان های دیگری برای تصویر کردن پس از این ۲ 
فیلم دارد ولی می گوید ممکن اســت پس از ســاختن فیلم سوم ساخت بقیه این فرانچایز را 

به دیگری بسپارد.
وی با هیجان درباره این فیلم ها صحبت کرده و گفته: فیلم چهارم فوق العاده اســت. یک کار 
لعنتی تمام عیار است. واقعاً امیدوارم خودم بسازمش. اما همه اینها به کشش بازار هم بستگی 
دارد. فیلم سوم که حاضر آماده است، بنابراین اکران می شود. واقعاً امیدوارم بتوانیم فیلم های 

۴ و 5 را هم بسازیم؛ زیرا در نهایت یک داستان بزرگ را شکل می دهند.
کامرون روی صندلی کارگردانی »آلیتا: فرشــته جنگ« سال ۲01۹ ننشست تا پروژه ای که 
سال ها قصد ساختنش را داشت دنبال کند و آن فیلم در نهایت توسط رابرت رودریگز ساخته 

شد و کامرون به عنوان تهیه کننده اجرایی و یکی از نویسندگان در کنار پروژه ماند. 

خبر

توقیف فیلم ها، شایعه یا واقعیت؟

هنر ایرانی اسلامی، محور اصلی جشنواره مد و لباس فجر

بیژن نوباوه، زئیس کمیسون فرهنگی مجلس 
در گفتگویــی در مــورد وضعیــت فیلم های 
توقیف شده و دلایل این موضوع صحبت کرد.

بــه گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از 
ایسنا، رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس، بیژن 
نوباوه در گفت وگویی در پاســخ به پرسشــی 
درباره آخرین وضعیت فیلم های توقیفی سینما 
با بیان اینکه »هیچ فیلم توقیفی وجود ندارد«، 
اظهار کــرد: »درحال حاضر هیــچ فیلمی در 
سینما وجود ندارد که به دلیل محتوا در توقیف 
باشــد بلکه برخی فیلم ها هستند که مقررات 
مربوطــه را رعایت نکردند و مشــکل قانونی 

دارند.«
او بــا تاکید بــر اینکه مشــکلات قانونی این 
فیلم ها به عوامل آنها اعلام شده است، گفت: 
»طی روزهای گذشــته آخریــن اطلاعات را 
درباره فیلم های سینمایی که در فرآیند اکران 
متوقف شده اند از ســازمان سینمایی دریافت 
کردم؛ بر اساس این اطلاعات، همه این فیلم ها 
مشــکلات قانونی دارند؛ درباره برخی مشکل 
در عدم هم خوانی فیلمنامه با پروانه ســاخت 
است؛ شورای صدور پروانه ساخت سینمایی بر 
اساس یک فیلمنامه ای پروانه ساخت داده اما 
فیلمنامه حین ساخت تغییر کرده است. درباره 

برخی دیگــر از جمله فیلم »بــرادران لیلا« 
مشکل در این است که باید پیش از اکران در 
خارج از کشور از شورای پروانه نمایش، پروانه 
نمایش می گرفتند، اما این کار را انجام ندادند؛ 
یعنی تخلفاتــی مقرراتی و رفتار اداری دارند و 
علت توقف پروسه اکران آنها به دلیل محتوای 
آنها نیســت.«نائب رئیس کمیسیون فرهنگی 
مجلس شــورای اســلامی خاطر نشان کرد: 
»درباره برخی از فیلم هایی که اکران نشده اند 
نیز موضوع مشــکلات قانونی مطرح نیســت 
بلکه عوامــل فیلم از اکــران آنها صرف نظر 
آرام«  کرده اند؛ مثلًا درباره فیلم »خیابان های 

ارشــاد می گوید که آقای سید محمود رضوی 
بــه عنوان تهیه کننده این فیلم اعلام کرده که 
قصدی برای اکران و پخش ندارد. درباره یکی 
از فیلم ها موضوع مسائل قومیتی و درباره یکی 
دیگر نیز مسائل شرعی و عدم رعایت شئونات 
مطرح اســت؛ در این فیلم از ابتدا تا انتها زنان 
بدون حجاب هســتند، در آخر فیلم گفته شده 

که همه اینها کلاه گیس به سر داشته اند«
نوبــاوه با بیان اینکه »تنها یــک الی دو فیلم 
هســتند که به دلیــل عدم رعایــت مقررات 
مربوطــه از شــورای پروانه نمایــش در دوره 
فعلی مجوز نگرفته اند«، افزود: »برخی از این 

فیلم ها از ســال 1388 به دلیل مشــکلاتی از 
این دست با مشکل مواجه شده اند و نمی توان 
گفت کــه همه ی فیلم هایی که در روند اکران 
آنها وقفه افتاده، مربوط به این دوره شــورای 
پروانه نمایش هســتند«او در پایان اظهار کرد: 
»آنچه که وجــود دارد این اســت که جلوی 
همه این فیلم ها بر اســاس قانون گرفته شده 
است. در دولت جدید معاونت سینمائی تلاش 
کرده نظارت قانونی خــود را در جمع مراحل 
اخذ پروانه ســاخت تا تولید فیلم اعمال کند تا 
از ضرر وزیان تولیــد کنندگان به علت پخش 

نشدن فیلم های شان جلوگیری کنند«

دبیر جشــنواره مد و لباس گفت: موضوعی که برای این دوره از جشــنواره مدنظر قرار 
داده شده، نمادشناسی در هنر ایران و اسلامی است.به گزارش روزنامه »صبح امروز« و 
به نقل از باشــگاه خبرنگاران جوان، سپیده یاقوتی دبیر جشنواره بین المللی مد و لباس 
فجر گفت: اگرچه شــاید جشنواره مد و لباس، تا به حال در ایران، به خوبی دیده نشده 
است، ولی ظرفیت های زیادی دارد چراکه ما فرهنگ غنی داریم و بسیاری از کشور های 
دیگر در حال اســتفاده از فرهنگ ها و نماد های ما به نفع خودشان به ویژه در حوزه مد 
و لباس هســتند و بدون شک، این جشنواره و نمایشگاه فرصتی است برای دیده شدن 
آن چه که متعلق به ماســت و تا به حال، در این حوزه دیده نشده است.به گفته یاقوتی، 

چیزی که برای این جشنواره به عنوان موضوع اصلی قرار داده شده، نمادشناسی در هنر 
ایرانی اسلامی بوده است و رنگی که با سلیقه ایرانی و مخاطبان در جامعه هماهنگی و 
همسویی دارد، انتخاب شده است به این امید که دستاورد آن، جذاب باشد.دبیر جشنواره 
مد و لباس گفت: آثار در حال داوری هستند و بخشی از این آثار دیده شده است هرچند 
کــه خود بنده رأی ندارم. اما دیدم آثار دریافتی جــذاب بودند و داوران نظر می دادند و 
از قابلیت های فوق در آن ها اســتفاده شده بود. از اینرو، فکر می کنم این توان را داریم 
که اگر هم تا به حال، اتفاق خوبی نیفتاده اســت بعد از این شــاهد اتفاق های خوبی در 
این حوزه باشــیم.او در مورد خروجی جشــنواره و فاصله بین صنایع و مراکز دانشگاهی 

بــه عنــوان تولید علم در حوزه مد و لباس گفت: بدون شــک، این فاصله وجود دارد و 
بنده هم به این موضوع، اعتقاد دارم. چون هم مدرس دانشــگاه هستم و هم به عنوان 
تولیدکننده، در این حوزه فعالیت شخصی می کنم و اگرچه برنامه ریزی هایی بوده است، 
ولی می توان برای آن، پیش فرض ها و برنامه ریزی های خوب و بیشتری داشت چراکه 
شــاید این جشنواره و جشنواره های مشابه بتوانند پل ارتباطی باشند و علت آن هم این 
اســت که طراحان ما را به عنوان بانک اطلاعاتی مطرح می کنند و قابلیت های آن ها را 
نشان می دهند و در حقیقت، دوستان به ویژه در حوزه مد و لباس، نه فقط پوشاک بلکه 

حوزه کیف و کفش و... قابلیت های زیادی دارند.

آیا سینمای ایران مجبور است به »فیلم سوزی« تن بدهد؟

بی تدبیری در سناریوی اکران ها
از روز گذشــته که 3 فیلــم جدید به ناوگان 
اکران کشــور افزوده شده تعداد فیلم های در 
حال نمایش این روزهای سینماها به عدد ۲0 

رسیده است.
به گــزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از ایرنا، از صبح روز گذشــته، 3 فیلم تی تی، 
بازیوو و پیتوک بــه روی پرده رفت تا تعداد 
آثار در حال اکران، به ۲0 فیلم شامل زالاوا، 
روز ششم، طلاخون، علفزار، انفرادی، هناس، 
بــدون قرار قبلــی، والدین امانتــی، بی صدا 
حلــزون، نقره داغ، ســگ بند، چند میگیری 
گریه کنی۲، مجبوریم، سلفی با دموکراسیف 
مغز اســتخوان، پسران دریا، لامینور افزایش 

یابد.
اگرچه شــاید در نگاه نخست، اکران فیلم در 
شرایط فعلی، اهرم تشویق مردم برای رفتن 
به ســینما تعریف شــود اما این نکته از چند 
منظر قابل بررســی است که در ادامه، به هر 

یک از این موارد خواهیم پرداخت.
سهم هر فیلم ۳۵ سالن در کشور

 هم اکنون، تعداد فیلم هــای روی پرده، ۲0 
فیلم اســت. این تعداد فیلــم در حدود ۷00 
سالن سینمایی کشــور نمایش دارند. با یک 
حساب سرانگشــتی متوجه می شویم که اگر 
عدالت در اکران رعایت شــود و سینماداران 
نیز جانب مســاوات را رعایت کنند، سهم هر 
فیلم، 35 ســالن است. این تعداد فیلم با این 
میزان ســالن که اگر در اختیار هر فیلم قرار 

بگیرد، یعنی فیلم سوزی.
سینمای سرگروه، بی معنی می شود

کمی در آمار دقیق می شــویم. بســیاری از 
ســینماهای کشــور، تک ســالنه و دوسالنه 
هستند و درنتیجه، ناچارا می توانند یک یا دو 
فیلم از ایــن ۲0 فیلم را نمایش دهند. کاملا 
مشــخص اســت که آن یک یا دو فیلم، چه 

آثاری هســتند چون وقتی تعــداد فیلم های 
اکران، هفتگی بالا می رود در نتیجه، سینمای 
ســرگروه، بی معنی می شود و سینمادارها نیز 
هیچ الزامی نمی بینند که فیلم سرگروه خود را 

نمایش دهند. این یعنی فیلم سوزی.
معدودی از فیلم ها، از فروش خوبی 

برخوردار هستند
فیلم های جدید اکران قرار اســت سالن چه 
فیلم هایی را اشغال کنند؟ معدودی از فیلم ها، 
از فروش خوبی برخوردار هســتند و اگر چند 
فیلم دیگر نیز اکران شود، نه سالن های آنها 
کمتر می شــود و نه ضریب صندلی هایی که 
در اختیار دارند، پائین می آید. به عنوان مثال، 
کمدی انفرادی در حال حاضر، ۲00 ســالن 
دارد. حالا می شود حســاب و کتاب کرد که 
500 سالن باقی مانده چگونه خواهند توانست 
1۹ فیلم دیگر را پوشــش دهنــد. این یعنی 

فیلم سوزی.
اکران با هدف کوتاه شدن صف

فیلم هــا در حال حاضر برای نجات گیشــه، 
اکران نمی شــوند بلکه با هدف کوتاه شدن 
صف اکران حــدود ۲00 فیلمــی که آماده 
نمایش هســتند، به روی پــرده می روند. دو 
فیلم طلاخون و روز ششــم از اول تیرماه به 
روی پرده رفتند. ایــن دو فیلم، طی ۲ هفته 
نتوانستند به دلیل تعدد فیلم های روی پرده، 
ســالن های زیادی داشته باشند و در بهترین 
حالــت، تعداد ســالن های هر کــدام از این 
فیلم ها، به 80 سالن هم نرسید. حالا هم باید 
سالن های خود را به مانند بسیاری از فیلم های 
قدیمی تر، به فیلم هــای جدیدتر بدهند. این 
یعنــی آن که، ۲ فیلمی کــه دوهفته به روی 
پرده رفته اند، اکران حقیقی شان تمام شده و 
از روی پرده برخی از سینماهای تک سالنه و 
دوسالنه پائین کشیده شــده و در پردیس ها 

نیز به سالن کوچک تر هدایت می شوند. این 
یعنی فیلم سوزی.

تنها 4 فیلم کمدی روی پرده
از ۲0 فیلم اکران فعلی ســینماها، تنها ۴ 
فیلم کمدی است. اکنون حدود 1 ماه است 
که هیچ فیلم کمدی به روی پرده نمی رود. 
حــال آن که در همین مدت، ۷ فیلم جدید 
نمایش داده شــده اســت. چطور می شود 
که در بازه طلایــی خردادماه و تیرماه که 
یکی از بهترین زمان های اکران است و با 
علم به اینکه در شــرایط فعلی، فیلم های 
کمــدی فروش  بهتری دارنــد، هیچ فیلم 
کمدی اکران نمی شــود و درمقابل، تقریبا 
تمام آثار اجتماعی اکران شده در این بازه، 
آثار تلخ و توام با خشــونت های رفتاری و 
کلامی هستند که از پیش مشخص است 
هیچ اقبالی در اکران این بازه ندارند؟ این 
یعنی فیلم ســوزی. باید ارجاع داده شویم 
بــه نمایش های کمــدی و موزیکال که 
بلیت آنهــا بین ۶0 تا 150 هزار تومان در 
نوسان است و در تمامی شب ها، به ندرت 
حتی یک صندلی خالی برای آن سالن ها 
وجود ندارد. در شرایط کنونی، مردم شادی 
می خواهند و حاضر هستند برای خندیدن، 

هزینه کنند.
اکران های نوروز و عیدفطر از بین رفت

و حال این پرســش مطرح می شــود که آیا 
امروز سینمای ایران، به نوعی مجبور است به 
این فیلم  ســوزی تن دهد؟ قطعا خیر. اکران 
سال 1۴01، در صورتی می توانست تا همین 
نقطه، بــه اکران موفقی تبدیل شــود که از 
دو گلوگاه، به ســلامتی عبور کند: نخســت 
آن که بــرای بازه های طلایی نوروز، عیدفطر 
و تابستان خود، چه برنامه ای پیاده کند و دوم 
آن که چه تدبیر هوشــمندانه ای برای کوتاه 

کــردن صف فیلم های آمــاده اکران در نظر 
گرفته است؟

متاسفانه اکران های نوروز و عیدفطر درنتیجه 
عدم  همگرایی میان مدیران دولتی ســینما و 
بدنه صنوف، از بین رفــت و اتفاقی را برای 
گیشه رقم نزد. تبعات این شکل تعامل، خود 
را در اکران تابستانی نشان داد و درحالی که 
خیلی ها امید به شــکوفایی اکران در تیرماه 
داشتند، اما گیشــه تیرماه نیز به مانند گیشه 
فصل بهار، عملکــرد و اتفاق مثبتی را برای 

اقتصاد سینمای کشور رقم نزد.
در زمینه کوتاه کــردن صف فیلم های آماده 
اکران نیز با وجود چند ســناریویی که تدبیر 
شده بود، به ساده ترین و محتمل ترین روش 
ممکن عمل شد و نمایش فیلم ها به صورت 
هفتگی، تنها ترافیک اکران را بالا برد و یک 
فیلم ســوزی گسترده را در سینمای ملی رقم 
زد که در طول دهه های اخیر، بسیار کم سابقه 

بوده است.
شــرایط کنونی، آن اعتماد حداقلی صاحبان 
فیلم های پرمخاطب را که متمایل به نمایش 
فیلمشان در ســال جاری بودند را نیز دلسرد 
کرده و حالا همراهی این فیلم ها برای اکران، 

خود به مقوله ای دشوار تبدیل شده است.
بنابراین سینمای ایران اگر بخواهد هم چنان 
امیدوار به صنعتی شــدن بماند، مجبور است 
که اقتصاد خود را رونــق داده و دلخوش به 
درنتیجه  میلیــاردی که  فروش های محدود 
افزایش 50درصدی قیمت بلیت است، نباشد 
چون اگر ۲۲ هزار و ۲۲3 نفر به سینما بروند، 
گیشــه 1 میلیاردی برای فیلم رقم می خورد 
که نه تنها مزینی برای اثر به حساب نمی آید 
بلکه یک آمار بســیار ضعیف اســت که یک 
فیلم تنها ۲۲ هزار مخاطب داشــته اســت. 
اتفاقی کــه هم اکنون بــرای 8 فیلم از 1۲ 

فیلمی کــه از خردادماه تاکنون به روی پرده 
رفته اند، حتی محقق نشده است.

اکران تا پیش از ماه محرم سوخته تلقی 
می شود

با این اوصاف، اکران تــا پیش از ماه محرم 
که سوخته تلقی می شود. درنتیجه باید برای 
دوره پس از عاشــورا که سینماها بازگشایی 
می شوند، بسته های جدیدی تعریف شوند. که 
1( از شــکل هفتگی فاصله گرفته و از زمان 
کافی برای یک اکران آزاد و در ســالن های 
مکفی برخوردار باشــند. ۲( عمده آثار آن را 
آثار کمدی موجه و پرمخاطب تشکیل دهد. 
آثار  3( مشــوق هایی برای ترغیب صاحبان 
اجتماعی و کمــدی پرمخاطب برای نماش 
فیلمشــان ترتیب داده شــود. ۴( طرح بلیت 
شــناور که توفیق بســیار خوبــی را در چند 
سینما به دســت آورده، در تمامی سینماهای 
کشور اجرایی شود و 5( بسیاری از فیلم  های 
آماده اکران که مناســب نمایش روی پرده 
نیستند، تعیین  تکلیف شده و هر چه زودتر در 

پلتفرم های اینترنتی به نمایش درآیند.
به نظر می رســد این 5 پارامتر، تضمین کننده 
خروج ســینما از فضای ایزوله کنونی اســت 
وگرنه اگر با همین دست فرمان به جلو پیش 
رویــم، اگرچه صف فیلم هــای آماده اکران، 
برچیده می شــود اما یک فیلم سوزی گسترده  
رخ می دهد که طی آن، هم گیشــه سینمای 
ایران نابود می شــود و هم غافلگیری خاصی 
در گیشــه رقم نمی خــورد و وضعیت فعلی، 
بدون نام هــای کمتری، به راه خــود ادامه 

می دهد.
بنابرایــن باید به دغدغه دلســوزان ســینما 
اهمیت داد و با پیاده ســازی زودهنگام این 5 
ضرورت، سینمای ایران را از وضعیت محاق 

کنونی خارج کرد.


